
Rozhovor s dlouholetým předsedou, panem Františkem Říhou
Uskutečněný k 80. výročí založení klubu

Kdy ses dostal k     šachům a jak jsi začínal?  
V osmnácti letech jsem si zlomil nohu a ležel v Táborské 
nemocnici. Tam mě kamarád ze sousedního lůžka naučil hrát 
šachy. Hrál jsem v klubu v Mladé Vožici do roku 1951 asi tři roky. 
Pak jsem šel na vojnu a šachy jsem začal hrát až při příchodu do 
Říčan v roce 1957, kde jsem nastoupil do zaměstnání. Od té doby
hraji za stejný oddíl i když se v průběhu let několikrát přejmenoval.

Mládež je duší šachového oddílu. Jak Ty jsi pracoval s     mládeží?  
O mládež jsem se začal zajímat když začaly hrát moje děti Jarka 
a Jarda. V roce 1974 jsem se začal více věnovat dětem a důvod 
byl prostý. Dcera Jarmila se stala okresní přebornicí a syn 

Jaroslav poté co zvítězil v okrese, hrál za středočeský kraj v Děčíně. Měl jsem v kroužku asi osm 
dětí.
 
Zavzpomínej, když Tvoje děti byly malé. Jak jsi je přiměl k     šachům?  
V té době jsem hrál korespondenční šachy a děti se na to dívaly. 

Tvůj šachový zážitek a největší úspěch.

Celá léta jsem byl spíše funkcionářem. Vychoval jsem řadu šachistů i když někteří již šachy 
nehrají. A k největším úspěchům řadím výkon dcery Jarmily. Ve finále dorostenek ČR skončila na 
3. místě a byla vyhodnocena mezi deseti nejlepšími sportovci okresu Praha – východ. Šachy jsem
učil hrát Musila, Vavřince, Stejskala, Lacinu a další.
Za úspěch považuji, že v roce 2002 mi byla udělena cena Sallo Flohra za zásluhy a rozvoj 
československého šachu. 
Rád si vzpomínám na školení trenérů 2. třídy v Harrachově. Přednášeli nám lektoři Pithart, 
Opočenský, Zíta a další. Prožil jsem krásný týden s příjemnými lidmi okolo šachu.

Čím jsou pro Tebe šachy?
Šachy jsou pro mě pořád tahákem do společnosti ušlechtilých lidí, které zajímá to co mě. Šachům
vděčím za přátelství i v zahraničí. Díky korespondenční hře jsem navázal přátelství se šachisty 
z Thurmu v Německu. Domluvili jsme se na vzájemných návštěvách, které začaly v roce 1967.

Mohl bys shrnout své předsedování.
V roce 1978, po smrti pana Malého, jsem se stal předsedou šachového oddílu v Říčanech. Do 
roku 2000 udělal oddíl velký pokrok. Úspěchy nepřišly jen mým přičiněním. Bylo potřeba dát 
dohromady kolektiv lidí, kteří mi pomohli vybudovat šachový oddíl. Musím jmenovat mimo jiné 
alespoň pány Ferbase, Vogla a Doležala. Vzpomněl bych i na nejstaršího, zakládajícího člena 
šachového oddílu pana Sezemského.
Pracoval jsem v různých funkcích. Jmenovitě alespoň některé. Zástupce jednoty a oddílu 
v Okresním výboru ČSTV, v Krajském výboru ČSTV, předseda jednoty Tourist Říčany pod kterou 
spadá šachový oddíl.

Děkuji za příjemný rozhovor. Přeji, jistě ústy všech říčanských šachistů, abychom se spolu ještě
řadu let utkávali a hodně zdraví a šachu zdar.

S Františkem Říhou rozmlouval Doležal Radoslav st.


